



## المنتدى البرلماني بمناسبة انعقاد مؤتمر الأمم المتحدة الخامس المعني بالبلدان الأقل نمواً (LDC5)

جنيف، 5 كانون الأول/ديسمبر 2022

معالي السيدة الرئيسة،

معالي السيد الرئيس،

يسرنا إبلاغكم بأنه سيعقد المنتدى البرلماني بمناسبة انعقاد مؤتمر الأمم المتحدة الخامس المعني بالبلدان الأقل نمواً (LDC5) في 4 آذار/مارس 2023، عشية انعقاد المؤتمر الرئيسي (5-9 آذار/مارس) في الدوحة، دولة قطر. كما قد تتذكرون، تم تأجيل كلا الفعالتين هذا العام بسبب جائحة كوفيد.

وإن البلدان الأقل نمواً، 46 في المجموع، هي موطن لنسبة 40٪ من فقراء العالم ولا تزال متأخرة كثيراً عن بقية العالم من حيث التنمية البشرية والآفاق الاقتصادية. ولم يخرج من فئة البلدان الأقل نمواً سوى عدد قليل من البلدان على مدى الإثني عشر عاماً الماضية. تعرقل أزمات الغذاء والطاقة والأزمات المالية المتزامنة اليوم مسار تنميتها.

ونحن نشعر بقلق بالغ لأنه من دون بذل جهود أكثر تصميماً من جانب المجتمع العالمي للحكومات والبرلمانات والمجتمع المدني والمنظمات الدولية، فإن التقدم في هذه البلدان سيمضي ببطء شديد. ومما سيؤدي بدوره إلى إبعاد أهداف التنمية المستدامة عن مسارها.

ويشارك في تنظيم المنتدى البرلماني الاتحاد البرلماني الدولي ومجلس الشورى في دولة قطر للمساعدة في تحفيز البرلمانات لدعم [برنامج عمل](#) جديد مدته 10 سنوات للبلدان الأقل نمواً، اعتمده الجمعية العامة للأمم المتحدة

في آذار/مارس 2022. إن جميع أعضاء البرلمانات المشاركين في المنتدى البرلماني بمناسبة انعقاد مؤتمر الأمم المتحدة الخامس المعني بالبلدان الأقل نمواً (LDC5) مدعوون كجزء من الوفود الوطنية (الحكومية).

ونشجعكم على التنسيق مع جهات التنسيق الحكومية لضمان تمثيل البرلمان بشكل مناسب في الوفد الوطني إلى مؤتمر الأمم المتحدة الخامس المعني بالبلدان الأقل نمواً (LDC5). ويجب أن يكون جميع البرلمانيين المشاركين معتمدين من خلال وفودهم الوطنية. وسيغطي الوفد الوطني سفر وإقامة عضو برلماني واحد من كل بلد من البلدان نمواً الأقل، البالغ عددها 46 بلداً، بتمويل سخي تقدمه دولة قطر.

وسينشر مشروع جدول أعمال المنتدى البرلماني، ومعلومات أخرى في الأسابيع القليلة المقبلة على [صفحة](#) [الفعالية](#) على الموقع الإلكتروني للاتحاد البرلماني الدولي.

ويمكن الاطلاع على آخر المستجدات بانتظام بشأن المنتدى البرلماني بمناسبة انعقاد مؤتمر الأمم المتحدة الخامس المعني بالبلدان الأقل نمواً (LDC5) وأعماله التحضيرية على الموقع الإلكتروني التالي:

[www.un.org/ldc5](http://www.un.org/ldc5)

ويمكن إرسال الاستفسارات حول المنتدى البرلماني إلى البريد الإلكتروني التالي: [ldc5@ipu.org](mailto:ldc5@ipu.org).

ونتطلع إلى مساهمة برلمانكم القوية ومشاركته في هذه العملية الهامة.

ومع أطيب التمنيات،

(التوقيع)

حسن بن عبد الله الغانم  
رئيس مجلس الشورى

(التوقيع)

مارتن تشونغونغ  
الأمين العام للاتحاد البرلماني الدولي





مجلس الشورى  
The Shura Council  
State of Qatar • دولة قطر



## Parliamentary Forum at the 5<sup>th</sup> United Nations Conference for the Least Developed Countries

Geneva, 5 December 2022

Dear Madam President,  
Dear Mr. President,

We are pleased to inform you that the Parliamentary Forum at the 5th United Nations Conference on the Least Developed Countries (LDC5) will take place on 4 March, 2023, on the eve of the main conference (5-9 March), in Doha, Qatar. As you may recall, both events were postponed this year due to the Covid pandemic.

The Least Developed Countries, 46 in total, are home to 40% of the world's poor and remain far behind the rest of the world in terms of human development and economic prospects. Only a handful of countries have graduated from the LDC category over the past twelve years. Today's concurrent food, energy and financial crises are obstructing further their development path.

We are very concerned that without more determined efforts by the global community of governments, parliaments, civil society, and international organizations, progress in these countries will proceed too slowly. This in turn will push the Sustainable Development Goals further off track.

The Parliamentary Forum is being jointly organized by the IPU and the Shura Council of Qatar to help galvanize parliaments in support of a new 10-year [Programme of Action](#) for the LDCs that the UN General Assembly adopted in March 2022. All members of parliament participating in the LDC5 conference as part of national (governmental) delegations are invited.

We encourage you to coordinate with your government focal points to ensure that the parliament is appropriately represented in the national delegation to the LDC5 conference. All participating parliamentarians must be accredited through their national delegations. The travel and accommodation of one Member of Parliament from each of the 46 LDCs will be covered by the national delegation with funding generously provided by Qatar.

The draft programme of the Parliamentary Forum and other information will be posted in the next few weeks to the [event's page](#) on the IPU website.

Regular updates on the LDC5 conference and its preparatory process are available at [www.un.org/ldc5](http://www.un.org/ldc5) . Inquiries about the Parliamentary Forum can be sent to [ldc5@ipu.org](mailto:ldc5@ipu.org).

We look forward to your parliament's robust contribution and participation in this important process.

Yours sincerely,



Martin Chungong  
Secretary General of the Inter-Parliamentary  
Union



Hassan bin Abdullah Al-Ghanim  
Speaker of the Shura Council